

I N F O R M A T I O N E N

Profile of an Institute

The Institute of East-Asian Studies at the University of Aarhus, Denmark

The Institute of East-Asian Studies at Aarhus University was established in 1969, covering Chinese and Japanese studies. The Institute is headed by phil.lic. Else Glahn and has a permanent staff of two lecturers of Chinese, one lecturer in Japanese and a lecturer from the PRC (since 1974). The Institute also employs a number of part-time lecturers and researchers.

The teaching and research conducted at the Institute are concentrated on modern Chinese society and literature, but traditional Chinese society and literature are treated as well, being the background of modern China. Although the Institute of East-Asian Studies is relatively new, it has already built up a rich research tradition, involving staff members, researchers from other researchfields and advanced students, all benefiting from the facilities at the institute.

The research on Chinese literature and literary theory is concentrated on the period from the May 4th Movement and up to the present.

The research on modern Chinese society has concentrated on economic theory, sociology, politics and international behavior. A number of research projects are at the moment carried out in these fields. To mention a few: China's planning system, economic theory post-Mao and China's special economic zones.

The research on traditional Chinese society has concentrated on technology, terminology and social history.

Recently, graduates at the institute have organized themselves in China Information Service, an institution accumulating and coordinating information on China directed at the general public, institutions, and enterprises trading on China. The staff of China Information Service, which is financed by the Danish Ministry of Education, works in

close cooperation with a group of ten postgraduate China-researchers.

The research on Chinese economy and sociology is conducted in close cooperation with the Institute of Political Science, Aarhus University.

Institute of East-Asian Studies, Aarhus University, Katrinebjergvej 95, 8200 Aarhus N, Denmark. Tel.: +45 6 16 93 08, +45 6 16 56.

Flemming Christiansen, Aarhus

Rede von Kultusminister Professor Hans Maier

anlässlich der Eröffnung der Sun Yat-sen-Ausstellung

in München am 13.1.1982

Warum findet gerade in Bayern zum gegenwärtigen Zeitpunkt die erste deutsche Sun Yat-sen-Ausstellung statt? Findige Journalisten mit Sinn für Ironie würden vielleicht an den Ausspruch von Ministerpräsident Franz Josef Strauß erinnern: "Weil Bayern wie China ein Reich der Mitte ist!" Ich darf Sie beruhigen: Dies ist ganz gewiß nicht der Grund, warum wir derzeit hier in München eine Sun Yat-sen-Ausstellung eröffnen.

Vor wenigen Tagen, genau am 1. Januar 1982 jährte sich nämlich zum 70sten Male der Tag, an dem Sun Yat-sen nach dem Aufstand von 1911 die Republik China als deren erster Provisorischer Präsident proklamiert und mit dem Sieg der republikanischen Revolutionsbewegung über die jahrtausendealte Monarchie in China eine neue Ära eingeleitet hat. Dieses historische Ereignis hat das seit seiner Gründung mit Fragen ostasiatischer Politik befaßte Seminar für Internationale Politik der Universität München zu dieser Ausstellung bewogen. Dem Veranstalter, vor allem Herrn Kollegen Kindermann, der bereits im Dezember 1979 ein erstes Europäisches Symposium über Sun Yat-sen an der Universität Salzburg durchgeführt hat, gebührt Dank und Anerkennung für die große Leistung, erstmals auf europäischem Boden eine Buch- und Fotoausstellung mit etwa 180 Reproduktionen interessanter historischer Fotos und bedeutender Dokumente